
פרשת ויגש
עבודת ה' בשתי הכוחות - כח הטוב וכח הרע

א

"ויאסר יוסף מרכבתו ויעל לקראת ישראל אביו גשנה 
וירא אליו ויפול על צואריו ויבך על צאוריו עוד" )מו, כט(.

בפרשה אנו קוראים על הפגישה של יוסף הצדיק עם יעקב 
אבינו, והתורה מספרת כיצד נפל יוסף על צווארו של יעקב 
אולם רש"י מלשון הפסוק על פי המדרש כתב 'אבל יעקב 
לא נפל על צוארי יוסף ולא נשקו ואמרו רבותינו שהיה 

קורא את שמע'.

ולכאורה כשקוראים זאת מתעוררת התמיהה, שאם באמת 
הגיע זמן קריאת שמע, מדוע לא קרא גם יוסף, ואם לא 

הגיע הזמן מדוע יעקב כן קרא.

ונביא יסוד עצום שכתב כאן המהר"ל ועל פי זה ביאר מה 
היה ענין קריאת שמע שקרא יעקב, וכמו"כ מה הטעם שלא 
קרא יוסף. שכאשר בא יעקב וראה את יוסף בנו מולו, מייד 
התעוררה בליבו אהבתו ויראתו לקב"ה שראה איך מידותיו 

הם טובות ושלימות, ומשלם שכר טוב ליראיו.

ומבאר המהר"ל כי זוהי מדת החסידים שכאשר יארע להם 
דבר טוב מייד מתדבקים על ידי זה יותר אל הקב"ה על 
הטובות והאמת שעשה עמהם, ולכן באותה שעה שראה 
יעקב את יוסף קרא קריאת שמע שיש בה עניין יחוד מלכות 
שמים ואהבת ה'. ודוקא כאשר בא אליו יוסף אחר הצער 
הגדול אשר היה לו בעבורו ועתה ראה אותו מלך היה ראוי 
שיקרא קריא"ש, כי באותה שעה היה אוהב את הקב"ה 

אשר עשה לו זאת וקבל מלכותו ואהבתו ויראתו, עכ"ד.

דהיינו שלא מדובר כאן בקריאת שמע הרגילה שבכל 
יום כי אם על קריאה שקרא יעקב אבינו מחמת השמחה 
ששמח כאשר ראה את בנו, ואומר המהר"ל שזו 'מידת 
החסידים', שפעמים רבות אדם שמח בדבר טוב שארע 
לו, אלא שהצדיקים לא משאירים זאת כשמחה גרידא, 
אלא מייד מעמידים את השמחה ככלי נוסף שבו אפשר 
להתחבר לקב"ה על ידי ההכרה הברורה כי הוא זה שהנחיל 
את הטובה העצומה הזו לאהוב אותו ולהודות לו על כך.

ונראה כי שורש העניין הוא במש"כ במשנה במסכת ברכות 
)נד, א( שם דרשו חז"ל את הפסוק "ואהבת את ה' אלקיך 

בכל לבבך", 'בכל לבבך - בשני יצריך ביצר הטוב וביצר 
הרע', שעצם עניין זה הוא שעל האדם לקחת את כל 
הכוחות שניחן בהם הן הטובים והן הרעים ועם כולם יחד 
להתקדם בעבודת ה' ובדבקות בו, וזה מה שעשה כאן 
יעקב אבינו, שאמנם אין כאן עניין שיתוף של הכח הרע 
בעבודת ה', אך מ"מ במקום שיעלוז וישמח בכך שראה 
את בנו אחרי כל השנים האלו שהצטער עבורו, הוא לקח 
את כל כח השמחה העצומה הזו, והפנה אותה לאהבת ה', 

שגמל עימו את הטובה הזו.

ב

ונרחיב עוד לבאר עניין עבודת ה' בכל כוחותינו ויכולותינו, 
שמצד אחד יש דרך של עבודה בה האדם גובר על הנטיות 
השליליות שבו והולך רק על המשיכה שהוא מרגיש לטוב, 
אדם כזה עם זאת שמעלתו גדולה מאוד, אך עדיין יתכן 
כי הוא מפסיד את עיקר תכליתו ובאופן כזה קשה מאוד 

להגיע לשלימות.

הגאון רבי ישראל מסלנט זצ"ל ב'אור ישראל' )סי' ל' ב( 
עומד על עניין זה ומגדיר זאת שיש שני דרכי עבודה, האחד 
קרוי עבודה על דרך 'תיקון' וזו היא העבודה השלימה, ויש 
עבודה על דרך 'כיבוש', שאמנם גם היא דרך טובה, אך על 
ידה אדם לא יגיע לשלימות התיקון שלו, והעובד על דרך 
הכיבוש למעשה עובד עם יצר הטוב בלבד, משום שהולך 
לפי השכל שהוא הטוב ונותן לשכל לגבור ולהוביל אותו 
בחייו, אך בחינת 'תיקון' היא עבודה גם עם היצה"ר אבל 
חז"ל אומרים שעל האדם לקחת את הכוחות הרעים שבו 
ולשעבדם תחת שליטת היצר הטוב ובאופן זה עובדים את 
הקב"ה גם עם היצה"ר "בכל לבבך - בשני יצריך", זה נקרא 
תיקון גמור, לקחת את הכוחות והטבעים הרעים, ודווקא 

עימם לעבוד את ה'.

בגמ' במסכת פסחים )נ, ב( איתא 'לעולם יעסוק אדם בתורה 
ומצוות אע"פ שלא לשמה שמתוך שלא לשמה בא לשמה'. 
וכתב ע"כ בנפש החיים )פרקים, פרק ג'( 'וגם כי באמת כמעט 
בלתי אפשר לבא תיכף בתחילת קביעת לימודו למדרגת 
לשמה כראוי כי העסק בתורה שלא לשמה הוא למדרגה 

ממרן הגאון הגדול
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שמתוך כך יוכל לבא למדרגת לשמה ולכן גם הוא אהוב 
לפניו ית' כמו שבלתי אפשר לעלות מהארץ לעליה אם 
לא דרך מדרגות הסולם, ולזה אמרו לעולם יעסוק... אמרם 
'לעולם' רוצה לומר בקביעות היינו שבתחילת לימודו אינו 

מחויב רק  שילמוד בקביעות תמיד יומם ולילה'.

רואים בדבריו, שלא שייך להגיע כבר בתחילת הלימוד 
למדרגה של לימוד 'לשמה', משום שזו דרגה גבוהה מאד, 
אלא צריכים ללמוד מתוך דרבון של כבוד וכדומה, ורק 
בהמשך הדרך ניתן להגיע למדרגת לימוד לשמה, )אולם 
יש להקפיד שהלימוד לא יהיה על מנת לקנטר, שעל לימוד 
כזה נאמר שנוח לו שלא נברא, כמבואר בדברי התוס' שם(.

וכך מעיד על עצמו מרן הגרי"ס זיע"א )אור ישראל סימן 
כ"ט(, שבצעירותו חפץ ללמוד רק ע"י המניע של הרצון 
להשגת האמת, ולעזוב לגמרי את דרך הפלפול, על אף 
שהיתה לו תשוקה להראות את כח פלפולו נגד בני גילו, 
וכתב שם 'בהליכתי במצב הלזו, השקפתי בעין חודרת, כי 
התשוקה להראות כח שכלי פרצה גבול האמת ותתעה את 
שכלי להטות האמת אל חפצי, והאמת ברצון תכונן! אז 
אמרתי טוב טוב לי להתיר לי באין חשש ויראה להשתמש 
בפלפולים )כאשר התירו חז"ל 'לחידודא'( למען תהיה שכלי 
חפשי משבית היצר...', זאת אומרת שהוא ראה שאינו יכול 
ללמוד כראוי רק מתוך דחף הרצון להשגת האמת אלא 

היה מוכרח שלא ללכת נגד טבע שכלו.

ועוד מסופר, שתלמידו הגר"י בלאזר זצ"ל, רצה להקים 
כולל של אלו שילמדו רק תורה לשמה והגיע להציע זאת 
לרבו הגרי"ס, אך הוא לא התלהב מהרעיון. ובסופו של דבר 
הכולל הוקם והגר"י הזמין את הגרי"ס לבוא ולהתרשם, 
ולבסוף  הגיע וישב שם במשך ה'סדר' ולאחר מכן התבטא: 

'רואים כאן הרבה 'לשמה' אבל מעט מאוד 'תורה''.

ומהדברים הללו אנו למדים שאדם חייב את הדרבון 
החיצוני בשביל ללמוד, ואין לנו אלא לקחת את כוחות 
הדרבון בשביל להרבות את הלימוד, דהיינו שנפעיל את 
כל הדחפים שמועילים לנו ללמוד חזק ולא נלך כנגד 
הטבע שלנו, יש אמנם מושג של 'לומד על מנת לקנטר' 
ומזה צריך להישמר, אך כל מה שלא זה צריך להרבות 

ולחפש כמה שיותר מחייבים.

ג

אולם חובה עלינו לדעת, שהדחפים הללו, אסור שהם יהיו 
הסיבה העיקרית ללימוד התורה, אלא עליהם להישאר 
רק בגדר מניעים שדוחפים אותנו ללמוד, וכפי שהגדיר 
זאת ה'סבא' מקלם, שגם כשלומדים שלא לשמה, חובה 
שתהיה בלימוד נקודה של 'אמת'. כלומר, שהמטרה 
המרכזית בלימוד הוא שאנו רוצים ללמוד את תורת ה', 
אלא שלשם כך זקוקים אנו לאמצעים חיצוניים שיעזרו 
למטרה להתקיים ולכן משתמשים גם במניעים חיצוניים.

ואולם, כאשר צועדים בדרך זו, הנקודה של האמת גודלת, 
והאדם עולה מעלה מעלה עד שכל הכוחות החיצוניים הללו 
משתעבדים למטרה המרכזית ונהפכים להיות חלק ממנה.

וכן מובא מהגר"א בספר אבן שלמה )א,יא( 'ענין התורה 
לנפש דוגמת המטר לארץ שמצמיח מה שנזרע בה סם 
חיים או סם מות, כן בתורה מצמיח מה שבליבו, אם לבו 
טוב תגדיל יראתו ואם בלבו שורש פורה ראש ולענה 
יגדל הטינא בלבו' - והביאור הוא כנ"ל שאם יש לנו את 
הנקודה הפנימית הטובה, התורה תגדל אותה ותהפוך 
אותה לעיקרית ומרכזית יותר, וכך נצליח לתקן את כל 
הרוע החיצוני, אולם אם הנקודה המרכזית היא שלילית, 

אזי התורה תפעל רק את ההפך והרוע ילך ויתפתח.

נמצא, שהדרך הישרה לפנינו היא לעבוד יחד עם המניעים 
החיצוניים כדי להגדיל ולהרבות את לימוד התורה שלנו, 
אך עיקר מטרתנו צריכה להיות אמיתית. ובאופן זה נשעבד 
את כל הכוחות השליליים של כבוד וכו' לצד הטוב, זוהי 

עבודת ה' ב'שני יצריך'.

ויעקב אבינו השתמש באותו מהלך, שכשפגש את בנו היתה 
לו שמחה טבעית עצומה, ומיד לקח את ההרגשים הללו 
ושיעבדם אל הצד החיובי של הכרה בחסד השי"ת, ובתור 
הודיה לה' קרא ק"ש, והגם שהשמחה שהיתה כאן אצל 
יעקב שראה את בנו אחרי כל כך הרבה שנים אינה בגדר 
של 'כח רע' חלילה, אלא שרואים כאן רבותא עצומה אצל 
יעקב אבינו שהוא לקח אפילו את הכוח הפשוט והטבעי 
ביותר ושעבדו לעבודת ה', אך אנו צריכים להשתמש 
לפחות בנטיות השליליות כמניעים ומדרבנים לעבודת ה', 
ועל ידי כך נזכה לגדול ולהגיע לשלימות ולתיקון עצמינו.
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